



ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါအုၣ်ဖျါ ၉သီ ၂၀၂၁န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-21-120-D1

ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ကီၢ်ပယီၤသုးတဖၣ် မၤပျံၤမၤဖုး  
ဒီးဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ဝဲ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ လၢဆီထံးကီၢ်ဆၣ် အသိလ့ၣ်ယီၢ် (ဆဲၣ်ကဲၣ်) ခံခိၣ်  
ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၂၀၂၁န့ၣ်

ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ဆီထံး(ရွၢၤကွၢ်)ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲ  
လါအုၣ်ဖျါ ၉သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသုးလၢ တၢ်တသ့ၣ်ညါလီၤတၢ် အသုးရ့ၣ်သုးထံးနီၣ်ဂံၢ်တဖၣ်  
ဆီမိၣ်ကမၣ် လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိခံၣ်အံၤလၢ အမ့ၢ်ပှၤလၢဟဲမၤဟးဂီၤဝဲအသိလ့ၣ်အယိဒီး အဝဲသ့ၣ်ဟံးန့ၣ်ဆူၣ်  
ကွံာ်ဝဲ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိခံၣ်အံၤ အသိလ့ၣ်ယီၢ်(ဆဲၣ်ကဲၣ်)ခံခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲသဝီဖိအကျါတဂၤ အဂုၢ်ကျဲးစား  
လၢကလဲၤဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ကွဲး အခိၣ်ဂီၤ လၢအဆိၣ်တၢ်လၢ အသိလ့ၣ်ယီၢ်အခံၣ်ပှၤအခါ အဝဲသ့ၣ်ခးပျံၤစ့ၢ်ကီၢ်သဝီ  
ဖိခံၣ်အံၤ လၢကျိတဘျီထံၣ်ညါန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

ဖဲလါအုၣ်ဖျါ ၉သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်အနံၤန့ၣ်, ကီၢ်ပယီၤသုးအသိလ့ၣ်တခိၣ်လဲၤတၢ်လၢ ယ--- ဒီး မ--- သ  
ဝီတဖၣ်အဘၢၣ်စၢၤ, ဆီထံးကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အခါ မ့ၣ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်ဝဲလၢ သိလ့ၣ်ကျဲးပှၤတ  
ဖျါန့ၣ်လီၤ. (ဘၣ်ဆၣ် တၢ်ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ် တအိၣ်ဘၣ်). ကီၢ်ပယီၤသုးလၢ တၢ်တသ့ၣ်ညါ  
လီၤတၢ် အသုးရ့ၣ်သုးထံး နီၣ်ဂံၢ်တဖၣ်အံၤ ဟဲတုၤယီၤဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ် ဒီးထံၣ်ဝဲ ယ---  
သဝီဖိခံၣ်အံၤ ဆူၣ်နီၤအိၣ်ဘျးဘျး ဒီးအသိလ့ၣ်ယီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသုးတဖၣ်ဆီမိၣ်တယာ်ဝဲလၢ  
သဝီဖိခံၣ်အံၤ မၤပီၢ်ထီၣ်ဝဲမ့ၣ်ပီၢ်အယိဒီး အဝဲဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ကွံာ်ဝဲ သဝီဖိခံၣ်အံၤ အသိလ့ၣ်ယီၢ် ကဘၣ်ဖဲ  
ဟါဒီ ၄န့ၣ်ရံၣ် ၄၅မံးနံးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. (ကီၢ်ပယီၤသုးတဖၣ်အံၤ တဖိၣ်ကွံာ်သဝီဖိခံၣ်အံၤဘၣ်န့ၣ်  
မ့ၢ်လၢအသဲသ့ၣ်ဘၣ်သးဟ့ၣ်ဒီးဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ကွံာ် သဝီဖိအသိလ့ၣ်ယီၢ် အါန့ၢ်အတၢ်ဆီမိၣ်ကမၣ်သဝီဖိခံၣ်  
အံၤလၢ အပၣ်ပုၣ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ တၢ်ကွၢ်တရံးမၤ ဟးဂီၤကီၢ်ပယီၤသုး သိလ့ၣ်တဖၣ်အယိန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤ  
မ့ၢ်တၢ်မၤပယွဲဝဲထံကီၢ်ဒိဘၣ်တၢ်ပတုၣ်တၢ်ခးလံာ်တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤ လံာ်ပံးယာ် (NCA) လၢအတြီ  
ယာ်ဝဲ ကရၢလၢအဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျၢၢ်တဖၣ် သုတကမၤကမၣ် “တၢ်ဂုၢ်န့ၣ်ဆူၣ်, တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျါ မ့တမ့ၢ်  
တၢ်ဟံးန့ၣ်ဆူၣ်တၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ် တဂ့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.)

<sup>1</sup>တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါအုၣ်ဖျါ ၂၀၂၁န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ဟ့ၣ်  
ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်က  
ရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ် မၤပါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတုၤဘၣ်တၢ်  
တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲး လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၢ်ကမၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်  
န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါ  
န့ၣ်လီၤ.

လၢခံ သဝီဖိခံဂၢအံၤ ဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲဒၣ်ဒီးလဲၤဆူတၢ်လီၤလၢအယံၤဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အဝဲတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ အခိၣ်ဂီၤအိၣ်တၢ်လၢ အသိလ့ၣ်ယီၤအခံၤပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ် မ့ထံၣ်န့ၢ်အခိၣ်ဂီၤအံၤန့ၣ်ဒီး ကလူၤယုဖိၣ်အိၣ်ဘၣ်ဖးလီၤ. အယံၤဒီး အဝဲလဲၤဝဲဒၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ် နိသိးကက့ၤဟံးန့ၢ်က့ၤဝဲ အခိၣ်ဂီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ခးပျံၤအိၣ်လၢကျိၤ အထံၣ် (၁၀), နိသိးဒီးသဝီဖိခံဂၢအံၤ ကလ့ၢ်ကွံာ်ဝဲဒၣ် ဆူတၢ်လီၤဂၢန့ၣ်လီၤ. တဘျီယီၤ ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဟးထီၣ်ကွံာ်ဝဲဖဲန့ၣ် ဒီးက့ၤစိၣ်ယုာ်ဝဲသိလ့ၣ်ယီၤခံခိၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိခံဂၢအံၤ တသ့ၣ်ညါဝဲ ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အသးရှ့ၣ်သးထံးနီၣ်ဂံၢ်ဘၣ်. ကျဲလၢ ကီၢ်ပယီၤသးတဖၣ်လဲၤဝဲန့ၣ် သဝီဖိတဖၣ်တယာ်ဝဲလၢ သးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အခိၣ်လဲၤလိၤဝဲဒၣ်လၢ ခိၣ်သးရှ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ်-၂ ဖဲချၢၣ်လွံၤထူၣ်သးကလၢၤလၢဝုၤပူၤန့ၣ်လီၤ.

**ကညီၣ်ဂီၢ်ဝီခွဲးယာ်ကရၢၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်**

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝီခွဲးယာ်ကရၢၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢၢ်သဘူတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၤထီၣ်ပုၤဂီၢ်ဝီခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤန့ၣ်သဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂီၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ နိသိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကမၤျၢၢ်တဖၣ် အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘိၣ် ဒီးအတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.